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A több éves szokásoknak megfelelően 1980 novem
berében is megrendezte a Posta Kísérleti Intézet a 
Tudományos Napokat. Ez évben a témakör a „Digi
tális technika hatása a hálózat k ia lakí tására" volt. 
Ebben a témakörben három félnapon keresztül ne
ves külföldi és magyar szakemberek előadásait hall
hattuk (az előadások anyaga nyomta tásban is meg
jelent). Az előadásokat a negyedik félnapon kerek
asztal-megbeszélés követ te , melyen részt vettek a 
külföldi — angol, francia, szovjet, német , cseh, 
svéd és olasz — vendégek, valamint a magyar ipar 
és a Posta számos képviselője. 

A kerekasztal-megbeszélés során a vi tavezető 
Dr. Lajtha György kezdeményezésére az alábbi té
mák kerültek megvi ta tás ra : 

1. A ku ta tá s és a fejlesztés fő irányai a távbeszélő
technikában. 

2. A digitális berendezések bevezetésének s t ra té
giája. 

3. Üzemviteli és fenntartási kérdések. 

Az alábbiakban összefoglaljuk a kerekasztal-meg
beszélés főbb megállapításait . 

1. A kutatás és a fejlesztés fő iránifai 
a távbeszélő-technikában 

A vita valamennyi résztvevője egyetér te t t abban, 
hogy ma már csak a digitális átviteli és kapcsolás
technikai módszerek ku ta tásá ra és fejlesztésére sza
bad pénzt költeni. Ezen belül is elsősorban a maga
sabb rendű PCM rendszerekkel és ezeknek különböző 
átviteli közegen — különösen fényvezetős kábelen — 
történő alkalmazásával kapcsolatos ku ta t á soka t és 
fejlesztéseket célszerű folytatni. 

Biztosra vehető az, hogy a PCM kapcsolásnak 
belá tható időn belül nem lesz versenyképes alterna
tívája. Digitális kapcsolás és digitális átvi tel esetén 
célszerű közös csatornás jelzésrendszert alkalmazni. 
Várható, hogy az eddig elkülönült csomagkapcsoló 
(packet-switching) és vonalkapcsoló (circuit-swit-
ching) hálózat integrálódni fog, és az integrál t háló
zatban feltételezhetően a csomagkapcsolás fog domi
nálni ; ennek következtében a szoftver szerepe tovább 
nő. 

Az előfizetői hálózat vonatkozásában különbséget 
kell t ennünk a magán- és ipari előfizetők, valamint 
a P A B X központok közöt t . A magánelőfizetők igé
nye ma még elsősorban a jó minőségű, fejlett, sok

féle lehetőséget (pl. rövidí tet t hívószám, hívását
irányítás stb.) nyújtó távbeszélő szolgáltatásra irá
nyul. Ezek az igények többnyire fizikai érpárakon 
is kielégíthetők, és így az új t ípusú átviteli rend
szerek fejlesztése ebben a viszonylatban nem a leg
sürgetőbb feladat. Mindenesetre valamennyi igény 
már ma is van az ada t továbbí tás ra , és ez az igény a 
jövőben növekedni fog. így a kérdéssel a ku ta t á s 
szintjén feltétlenül foglalkozni kell. Űgy tűnik, hogy 
több lehetséges a l ternat íva is van, úgymint a DPCM 
különböző változatai és a különböző kétvezetékes 
PCM átviteli megoldásos ( „bur s t " üzemmód, hibrid 
transzformátoros megoldás). Valószínű, hogy az adat
továbbí tás kedvéér t az előfizetők hajlandók beérni 
a gyengébb beszédminőséggel, és így esetleg elegendő 
a 6 bites PCM beszédkódolás alkalmazása. Akár
melyik megoldás j avára dől is el azonban a verseny, 
mindenképpen célszerű a digitális átviteli ú t végére 
digitális előfizetői készüléket kapcsolni. Ez a fel
ismerés eredményezte azt, hogy egyes gyárak, illetve 
kuta tó in tézetek már kifejlesztettek ilyen készüléket. 

Az ipari előfizetők körében már ma is van igény 
távbeszélő hálózaton tör ténő ada t továbbí tás ra . Az 
igények mértékétől függően számba jöhet az előzőek
ben vázolt kombinál t beszéd- és adatá tvi te l i meg
oldások, vagy különböző kiscsatornaszámú PCM 
rendszerek alkalmazása. Hasonló megállapítások te
hetők a P A B X központok vonatkozásában is. Min
denesetre az utóbbi ké t alkalmazás messzemenően 
szükségessé teszi az új átviteli módszerek k u t a t á s á t 
és az új berendezések fejlesztését. 

A kiscsatornaszámú digitális átviteli rendszerekre 
ma még nincs CCITT ajánlás. Ez tág teret enged a 
ku ta t á soknak és a fejlesztéseknek. Helyesen állapí
totta meg azonban a svéd vendég, hogy szükség 
van kompromisszumos CCITT ajánlásokra, mert az 
ajánlások hiánya óvatosságra kényszeríti a felhasz
nálókat a bevezetésben, és így végső soron fékezi a 
digitális technika elterjedését. 

A ku ta t á s és fejlesztés célszerű irányával kapcso
latos v i tá t t ehá t az a lábbiakban lehet összefoglalni: 

a) nem érdemes pénzt költeni analóg berendezé
sek ku ta tásá ra és fejlesztésére, 

b) fejleszteni csak digitális — elsősorban a CCITT 
ajánlásoknak megfelelő PCM — átvi tel techni
kai és kapcsolástechnikai berendezéseket sza
bad, 

c) figyelemmel kell kísérni a távbeszélő hálózat 
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valamennyi síkjára vonatkozóan az ú j , digi
tális elven működő berendezésekkel és átviteli 
módszerekkel kapcsolatos ku ta tásoka t . 

2. Beruházási stratégia 

A megbeszélés második fő kérdéseként a részt
vevők azt v i t a t t ák rneg, hogy milyen berendezéseket 
és milyen ü temben szabad telepíteni annak érdeké
ben, hogy mind a jelen, mind a jövő igényeit k i le
hessen elégíteni, t ovábbá megtárgyal ták azt is, hogy 
a digitális berendezések bevezetését a hálózat mely 
síkjain kell elkezdeni. 

A beruházási stratégia terén a világon 3 tendencia 
figyelhető meg. Az első csoportba tar tozó országok 
eről te te t t ü temben folytatják a digitalizálást; ide tar
tozik pl . Kanada, ahol 10 éven belül valamennyi 
berendezést digitálisra cserélik k i , vagy Franciaor
szág a maga évi 2 millió, túlnyomórészt digitális 
központhoz kapcsolt előfizetőjével. A második cso
portba tar tozó országok — pl . Németország, Anglia, 
Olaszország — óvatosabban já rnak el, és mind ana
lóg, mind digitális berendezéseket alkalmaznak. Üj 
telepítésű központjaik á l ta lában digitálisak, de leg
alábbis tá ro l t program vezérlésűek, míg nagy csator
naszámok és nagy áramkörszámok esetén ál ta lában 
analóg átvi tel technikai berendezéseket, egyébként 
digitálisakat alkalmaznak. Végül a 3. csoportba tar
tozó országok — ide tartozik sajnos Magyarország 
is — alig tettek valamit az új technika bevezetése 
terén. 

Valamennyi résztvevő egyetér te t t azonban abban, 
hogy csak digitális berendezéseket szabad alkalmazni 
minden olyan esetben, ahol a meglevő berendezések 
nem határozzák meg a hálózat jellegét, és ahol ez 
nem kirívóan gazdaságtalan. A gazdaságosságot azon
ban vizsgálni lehet rövid távon vagy hosszú t ávon . 
A gyors ü temű digitalizáció következménye az, 
hogy az új és a régi berendezések viszonylag rövid 
ideig léteznek együ t t a hálózatban, azaz az á tmenet i 
időszak viszonylag rövid, és rövid idő alatt létrejön 
egy teljesen digitális hálózat . Ez a hálózat becslések 
szerint kb. 30 + 50%-kal olcsóbb lesz, mintha analóg 
berendezésekből épült volna fel. Mindez azt eredmé
nyezi, hogy a fejlődés trendjétől függően hosszú tá 
von ez a stratégia lehet gazdaságos. 

A gyors ü temű fejlődés há t ránya , hogy egyes be
rendezéseket idő előtt kell kicserélni. A pillanatnyi 
gazdasági erőforrások optimális felhasználása arra 
készteti a mérsékelt utat választó országokat, hogy 
a jelenleg használ t berendezéseket mindaddig 
üzemben ta r t sák , amíg ez gazdaságos; a gazdasá
gossági számításoknál figyelembe veszik az analóg 
berendezések megta r tásának a környezetre gyako
rolt köl tséghatását is (illesztési költségek). Üj beru
házásokat azonban m á r digitális berendezésekkel 
igyekeznek megvalósítani. Olyan esetekben, amikor 
az analóg berendezéseknek nincs digitális változa
tuk — pl . a 10 800 csatornás F D M rendszereknek 
ma még nem létezik PCM ekvivalensük, — tovább
ra is az analóg vál tozatot alkalmazzák. Nyomatéko
san hangsúlyozzák azonban azt, hogy egy fillért sem 
költenek analóg berendezések fejlesztésére. 

A külföldi szakemberek hangsúlyozták: a távköz
lést jó beruházásnak ta r t ják , ezért olyan gyorsan 

igyekeznek a távbeszélőtechnikával szemben fel
merülő minőségi és mennyiségi igényeket kielégíteni, 
amennyire az lehetséges. A teljes hálózat gazdasá
gosságát és ha tékonyságát az alkalmazott berendezé
sek t ípusán kívül növeli az, ha a magánhálóza tok 
száma kevés; így legtöbb országban alig van magán
hálózat. A gazdasági szempontokon kívül azonban 
fontosnak ta r t ják a szociálpolitikai szempontokat is; 
ez az oka annak, hogy a hálózat minőségi és mennyi
ségi fejlesztésénél nem tesznek különbséget a sűrűn 
lakott és a r i tkán lakott területek között . 

Nyilvánvaló az a következtetés — amelyet egyéb
kén t többen le is szögeztek —, hogy Magyarorszá
gon a 2. vál tozat a lkalmazható. Az új berendezések 
bevezetését célszerű a rosszul el látot t területeken el
kezdeni, és ezeket a területeket a lehető legnagyobb 
mértékben korszerű digitális berendezésekkel ellátni. 

3. Üzemviteli és fenntartási kérdések 

A kerekasztal-beszélgetés harmadik témája a di
gitális és különösen a kevert hálózatok üzemvitel i 
és fenntartási kérdéseinek megvi ta tása volt . 

A hálózat változása megvál toztat ja az üzemvitel 
és a fenntar tás szervezetét. Az új berendezések be
vezetésekor a következő problémákkal kell szembe
nézni : 

— a digitális berendezésekben zajló folyamatok 
emberi érzékszervekkel nem érzékelhetők, 

— csökken a t ípushibák száma, de nő a hibafaj
t ák száma; ennek következtében r i tkán lehet 
rutinszerűen jav í tan i ; 

— a programvezérelt berendezésekben egyetlen 
programhiba az egész rendszert tönkre tehet i , 

— bonyolul tabbá válik a hibakeresés és a hiba
javí tás , és így magasabb szakképzet tségű fenn
ta r tó -karban ta r tó személyzet kell. 

Fenti okok következtében az új , digitális beren
dezések gazdaságos üzemeltetése a hagyományos 
— decentralizált — szervezeti forma helyett új formát 
kíván. Az új szervezet alapja a centralizáció. Cél
szerű, ha a távközlő berendezések felügyelet nélküli
ek, és a hibákról automatikusan tá jékoztat ják a köz
ponti helyeken székelő személyzetet, amely szükség 
esetén távméréssel határolja be a h ibá t ; ma egy 
TPV központban i ly módon a h ibáknak kb . 90%-a 
kár tyaszint ig behatárolható . A helyszíni j av í tás egy
ségcserével tör ténik, a hibás egységek j av í t á sá t cél
szerű központi helyen elvégezni. Különös gondot kell 
fordítani a szoftver jav í tására ; egy módosí tás csak 
akkor véglegesíthető, ha a programok 100% bizton
sággal hibát lanok. 

Az új hálózatot fenntartó személyzetnek magas fo
kú képzettséggel kell rendelkeznie, ami előtérbe ál
lítja az okta tás fontosságát. A fenntartási költségek 
egy jelentős százalékát az okta tás ra fordí tot t össze
gek emésztik fel. 

Az új fenntar tási szervezet létrehozása csak foko
zatosan tör ténhe t meg. Célszerű azonban az új 
keretek közé bevonni a hagyományos rendszereket, 
ha erre lehetőség van; erre elsősorban ot t van mód, 
ahol korrekt ív ka rban ta r t á s szükséges. 

W I E N E R J Ó Z S E F 
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